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 سال بیست و هشتم
 شماره 8108

محمدمهــدی اســماعیلی وزیــر فرهنــگ و 
ارشــاد اســامی، روز چهارشــنبه در حاشــیه 
جلســه هیــأت دولــت با اشــاره بــه حمایت 
»دولــت  گفــت:  قرآنــی  فعالیت هــای  از 
ســیزدهم هیــچ محدودیتــی در حمایــت از 
ایــن فعالیت ها نــدارد و مؤسســات مردمی 

باید در این حوزه فعال باشند.«
بــه  بودجــه  تخصیــص  بــه  اشــاره  بــا  او 
فعالیت های قرآنــی در لایحه بودجه ۱۴۰۲، 
اضافه کرد: »بخش عمده ای از دستگاه های 
اجرایی درگیر موضوع قرآن شــده است و ما 
هم بــه عنوان فرهنگ ســازی در ایــن زمینه 

کارهای مؤثری در برنامه داریم.«
وی دربــاره آثــار افغانســتانی در بخــش 
گفــت:  فجــر  فیلــم  جشــنواره  بین الملــل 

»فیلم ها از کشــورهای متعددی ارسال شده 
اســت کــه کشــور افغانســتان را هــم شــامل 
می شــود. بازدیدکننــدگان افغانســتانی هم 
می توانند مثل ســایرین به تماشای فیلم ها 

بنشینند.«

ë  زبان و ادبیات فارسی در همه جا نشان داده
شود

همچنین اسماعیلی در اختتامیه بیست 
و دومیــن جشــنواره ملــی صنعــت چــاپ و 
نشــر کــه سه شــنبه ۲۷ دی در تــالار وحــدت 
برگزار شد، با اشــاره به ارزش صنعت چاپ 
و نشــر در کشــور گفــت: »نســبت بــه فعالان 
حوزه چاپ و نشــر نزدیکی ویژه ای احساس 
هــم  دوســتان  ایــن  امیدواریــم  و  می کنیــم 

نسبت به ما در وزارتخانه همین احساس را 
داشــته باشند. درباره مشــکاتی که در حوزه 
قانونگــذاری مطــرح اســت، در تــاش برای 

آماده ســازی لایحــه نوســازی بــرای طرح در 
کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسامی 
لایحــه  ایــن  در  بایــد  همچنیــن  هســتیم. 

مســائل مالیاتــی و حمایــت ویــژه از تولید و 
دانش بنیان دیده شود.«

او منابــع انســانی ایــران را غنــی خواند و 
دربــاره مشــکاتی کــه دربــاره ماشــین آلات 
صنعــت چــاپ وجــود دارد، گفت: »ســعی 
می کنیــم بــا همــکاری ســایر دســتگاه ها، در 
صــورت آماده شــدن ســریع، لایحــه چاپ و 
نشــر را به تصویب مجلس شــورای اسامی 
بســته بندی،  و  چــاپ  صنعــت  برســانیم. 
ویترین اصلی حوزه پیشرفت کشور است. ما 
بــه حوزه صنعت چاپ نه به عنوان خدمات 
بلکه به عنوان حوزه مهم در صنایع فرهنگی 
حــوزه  در  چــاپ  واقــع  در  می کنیــم.  نــگاه 
صنعــت اســت امــا ایــن حــوزه از مصادیق 
چــاپ،  اســت.  فرهنگــی  صنایــع  اصلــی 

کار فرهنگــی  بالــذات،  امــا  اســت  صنعــت 
اســت و به همین دلیل از توسعه صادرات و 
اقتصاد این بخش حمایت می کنیم. زیرا به 
هر اندازه قدرتمند شــود، منافع عمومی  آن 
نیز بیشــتر خواهد شــد.«به گفته اسماعیلی 
باید در صنعــت چاپ بر نمادهای فرهنگی 
ایــران از جملــه زبان فارســی توجــه ویژه ای 
شــود. زبــان و ادبیــات فارســی جــزو هویــت 
ملــی اســت و بایــد ســعی شــود در همه جا 
نشــان داده شــود، در صحبت ها، نوشته ها و 
تولیــدات. افتخار جامعه، فرهنگی بودن آن 
اســت و حتی تحــولات عمومی مان فرهنگ 
پایــه اســت.وی ادامه داد: »مطمئن باشــید 
در وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، معاون 
فرهنگــی و دفتــر امــور چــاپ و نشــر، خــود 

را موظــف بــه حمایــت از شــما می دانیــم. 
معافیــت مالیاتــی و واردات ماشــین آلات، 
مشــکاتی هســتند که در حــوزه دولت قابل 
حــل اســت و در ایــن باره بــا وزیــران مرتبط 
صحبت می کنیم. ما پشتیبان شما و در کنار 
شــما هســتیم. امیدوارم این جشنواره بیش 
از پیــش رونــق بگیــرد زیــرا قــدرت فرهنگ 
ایــران در کنار خاقیت صاحب چاپ و نشــر 
عواید و فواید بســیاری خواهد داشت.«وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسامی ملی کردن صنعت 
ایــن  اصلــی  برنامه هــای  از  یکــی  را  چــاپ 
وزارتخانه اعام کرد و افزود: »ســعی داریم 
در ایــن دوره ملــی کــردن صنعــت چــاپ را 
دنبــال کنیــم؛ اگرچه ممکن اســت در ابعاد 

کامل فراهم نشود.«

ش
بر

 پرویز شیخ طادی از اعضای هیأت انتخاب 
ارزیابــی  در  »ایــران«  بــا  گفت وگویــی  در 
کلــی خــود از آثــار ایــن دوره از جشــنواره 
می گویــد: »در ابتدا پیش بینی من این بود 
که امســال نیز ســیر نزولی چند سال اخیر 
جشــنواره تــداوم خواهــد یافــت و احتمالًا 
در جشــنواره امســال هم در نهایت ســه یا 
چهــار اثر خوب و مخاطب پســند خواهیم 
داشــت امــا بر خاف تصور من نســبت به 
ســال گذشته فیلمسازان توجه بیشتری به 
جذابیت های ســینمایی داشــتند و روایت 
قصه و داســتان گویی در کانــون توجه قرار 
داشــت. ضمــن اینکه بــه لحاظ فــرم هم 
آثــار قابل توجهــی داریم. رشــد کیفی آثار 
مشــهود اســت و مخاطب  با تماشــای آثار 

جشنواره خود به این نتیجه می رسد.«
او در ادامــه بــا تأکیــد بر کیفیــت بالای 
بخــش زیــادی از آثار متقاضــی حضور در 
جشــنواره ادامــه می دهــد: »ســطح کیفی 
بخصــوص  رشــته ها  برخــی  در  فیلم هــا 
بازیگری، فیلمبــرداری و کارگردانی آنقدر 
بــه هم نزدیک بود کــه کار انتخاب را برای 
هیــأت انتخــاب ســخت می کــرد. رقابــت 
برای رساندن آثار به جشنواره جدی بود و 
برخی از فیلمسازان مدام در تاش بودند 
کــه نســخه تکمیــل شــده تر از فیلــم را بــه 
دست هیأت انتخاب برسانند. حدود پنج، 
شــش اثر در بخش تکمیل جلوه های ویژه 
هستند که امیدواریم به جشنواره برسند.«

ë  موضوعــات اجتماعــی در صــدر توجــه
فیلمسازان

می گویــد  شــیخ طادی  کــه  طــور  آن 

موضوعــات اجتماعی همچنــان در صدر 
ایــن  او در  قــرار دارد.  توجــه فیلمســازان 
از  زیــادی  »بخــش  می گویــد:  خصــوص 
فیلمسازان به شــکل جدی به موضوعات 
ایــن  در  پرداخته انــد.  اجتماعــی  عمیــق 
پدیده هــای  ریشــه های  بــه  آثــار  دســت 
اجتماعــی توجه شــده و فیلم بــا مطالعه 
و تحقیق ســاخته شــده اســت.« او با بیان 
اینکــه البتــه در این دوره از جشــنواره از هر 
سلیقه سینمایی، نمایندگانی در جشنواره 
حضــور دارنــد و تنــوع در آثــار راه یافته به 
لیســت نهایی هــم دیده می شــود، اضافه 
می کنــد: »به طیف روشــنفکر و هنرمندان 
فیلــم  چنــد  تماشــای  می کنــم  توصیــه 
جشــنواره را از دســت ندهنــد. برخــی آثار 
جامعــه فرهنگــی و هنــری را مــورد توجه 
قرار داده و کار پژوهشی خوبی انجام شده 
اســت. در حوزه روانشناختی کارهای مهم 
و اثرگــذاری داریم کــه به لحاظ فرم و چند 
رشــته  ســینمایی حرف جدی بــرای گفتن 
دارند. آثار پلیسی-معمایی جذابی داریم 
که حداقل در ســطح آســیا تــوان رقابت با 
آثار مشابه را دارند. در حوزه دفاع مقدس 
آثــاری متفــاوت داریــم کــه تا حــدودی با 
نــگاه نویی، پرداخــت موضوع داشــته اند. 
کارهــای درام و عاشــقانه داریــم که برخی 
موفق بودند و بخشــی از حد متوسط فراتر 

نرفته اند.«
ë مورد پسند مخاطبان و رونق اکران

شــیخ طادی معتقــد اســت عــاوه بــر 
ایــن  آثــار  ســینما،  جــدی  عاقه منــدان 
مخاطبــان  اقبــال  بــا  جشــنواره  از  دوره 

عــام مواجــه خواهد شــد. او در این زمینه 
ایــام  در  می دهــم  »اطمینــان  می گویــد: 
جشــنواره مخاطبــان بــا رضایــت خاطــر 
ســالن ســینما را تــرک کننــد. یــک ســری 
کارهای مخاطب پسند داریم؛ فیلم هایی 
مفــرح و شــاد کــه هر ســاله می آینــد تا به 
جامعــه نشــاط بدهند. طبیعی اســت که 
بخشــی از ایــن آثــار در لیســت انتخابــی 
جشــنواره حضــور دارد و از بخشــی دیگــر 
در نمایش عمومی رونمایی خواهد شــد. 
می توان امیدوار بــود که مجموع این آثار 
بتوانند به اکران ســینماها در ســال آینده 
رونــق بدهنــد؛ البتــه اگــر شــرایط ســینما 
رفتــن بــرای مخاطــب مهیــا باشــد چون 
مــردم مســأله شــده  بــرای  ســینمارفتن 
اســت.«این فیلمساز در پاســخ به سؤالی 
درباره عدم اقبال اعضای هیأت انتخاب 
و داوری بــه آثــار طنز و کــم و کیف حضور 

این آثار در جشنواره امسال می گوید: »در 
هر دوره هیأت انتخاب تاشش این است 
که محصولی قابل داوری داشــته باشــد و 
آثاری به دست هیأت داوری برسد که در 
یکی از رشــته ها حرفی برای گفتن داشته 
باشــد. در آثــار کمــدی ایــن شــاخصه ها 
کمتر دیده می شــوند. در ســینمای جهان 
هــم آثار کمــدی جشنواره پســند نیســتند 
و ســینمای مــا هــم از ایــن امــر مســتثنی 
نیســت. در برخــی دوره هــا آثــاری بودند 
که توانســتند از فیلتر نــگاه هیأت انتخاب 
عبــور کننــد و در ایــن دوره هــم ممکــن 
است در یکی دو رشته کاندیدای دریافت 

جایزه شوند.«
ë چند غافلگیری

چنــد ســالی اســت کــه فیلم اولی ها به 
شگفتی ســازان جشــنواره و امید ســینمای 
ایران تبدیل شده اند. شیخ طادی می گوید 

در ایــن دوره از جشــنواره اگــر چــه تعــداد 
فیلم اولی های شگفتی ساز، زیاد نیست اما 
از فیلمسازان نسل نو چند اثر در جشنواره 
حضور دارد که مخاطب را غافلگیر خواهد 

کرد.
ë یک ارثیه ملی

پرویــز شــیخ طادی در بخــش پایانــی 
صحبت هــای خــود بــا تأکیــد بــر اهمیت 
جشــنواره فیلم فجر به عنــوان یک رویداد 
فیلمســازان،  مشــارکت  لــزوم  و  ملــی 
فیلــم فجــر  ادامــه می دهــد: »جشــنواره 
نــه جناحــی.  و  اســت  جشــنواره ای ملــی 
هنرمنــدان خودشــان تاش کننــد که این 
عرصــه را بــه جنــاح خــاص واگــذار نکنند 
عملکردشــان  بــا  را  جشــنواره  ماهیــت  و 
تغییــر بدهند. مالکیــت جشــنواره به غیر 
از مــردم و هنرمنــدان، مــال کســی دیگــر 
می رونــد،  و  می آینــد  دولت هــا  نیســت. 
مســئولان برگزاری تغییــر می کنند اما این 
جشــنواره ها و هنرمنــدان و مردم هســتند 
که می مانند. باید از این ارثیه که ارثیه ملی 
و متعلــق بــه همه اســت، مراقبــت کنیم. 
تحریم جشــنواره، تحریم خودمان اســت. 
جشــنواره متعلق به همه ما اســت و ملی 
اســت. با آثار ملی نباید شــوخی کرد. ما با 
مــردم و نســل های آینده ســر و کار داریم؛ 
اگر جشنواره ای غنی شود نمی گویند کدام 
جنــاح برنــده بــود. محصولــی که ســاخته 
می شود محصول فکر و اندیشه هنرمندان 
اســت و مردم می فهمند هنرمندان شــان 
برنده هســتند. معنا ندارد با خودمان قهر 

کنیم.«

گ
هن

فر

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه جلسه هیأت دولت مطرح کرد

تخصیص بودجه به فعالیت های قرآنی در لایحه بودجه ۱۴۰۲

کنســرت های  اجــرای  آخریــن  ســیجانی/  نــدا 
موســیقی در تهــران بــه قبل از شــروع ایــام ماه 
محــرم بــه تاریــخ 6 مردادمــاه ۱4۰۱ برمی گردد 
کــه بــا هنرمنــدی خوانندگانــی چــون محســن 
شــریفیان با همراهی گروه لیان، محسن یگانه، 
ســهراب پاکزاد و سیروان خسروی در سالن های 
مختلــف شــهر همچون فرهنگســرای نیــاوران، 
هتــل اســپیناس پــالاس تهــران، ســالن میــاد 
نمایشگاه بین المللی و مرکز همایش های برج 
میاد برگزار شــد. از آن تاریخ به بعد طبق روال 
هر ســال و همیشــه به احتــرام ایام عــزاداری به 
مدت ۲ ماه کنســرت های موسیقی تعطیل شد 
و البتــه فرصتی بــود تا در مدت زمان به دســت 
آمــده، هنرمندان موســیقی ژانرهای مختلف با 
آمادگی بیشــتر و قطعات تازه تر دیداری دوباره 
با مخاطبــان خود تازه کنند. اما امســال آن گونه 
که پیش بینی می شــد، شــکل نگرفــت و فضای 
ملتهــب جامعــه و ناآرامی هــای اخیــر موجب 
شــد کنســرت های موســیقی مانند دوران کرونا 
بــه تعطیلــی ناخواســته تن دهنــد و حــالا بعد 
از تقریبــاً 6-5 مــاه، گویــا قــرار اســت اجراهــای 
موســیقی نفســی تــازه کند و از ســر گرفته شــود. 
اولیــن برنامه، اجــرای ارکســتر ملــی ایــران بــه 
رهبری همایون رحیمیان بود که به مناسبت روز 
جهانی داوطلــب با حضور داوطلبان جمعیت 
هال  احمر یکشــنبه ۱۳ آذرمــاه در تالار وحدت 
برگزار شــد. دومین اجرا به کنسرت پرواز همای 
اختصــاص داشــت کــه ۱۲ دی مــاه و در ســالروز 
شــهادت حاج قاسم ســلیمانی در تالار وحدت 
روی صحنــه رفــت. این اجــرا در قالب رونمایی 
آلبوم »روایت موسیقایی سربازنامه« بود که دور 
از حواشــی نماند و آخرین اجرا تا امروز، مربوط 
به کنســرت امید جهان از خوانندگان موســیقی 
پــاپ بود کــه بــا همراهــی نوازندگان موســیقی 
نواحــی، شــامگاه بیســت و ششــم دی مــاه بــه 
مناســبت هفته بزرگداشــت مقام زن و روز مادر 
در تــالار وحــدت اجــرای برنامه داشــت. اگرچه 
تمامی ایــن برنامه ها بدون بلیت فروشــی بوده 
و در قالــب اجراهــای ارگانــی و ســازمانی برگزار 
شده اما می تواند نقطه امیدی برای آغاز دوباره 

کنسرت های موسیقی در کشورمان باشد.
ë  سوء استفاده شبکه های ماهواره ای از هنرمندان

و ورزشکاران
ناصر وحدتی خواننده، نویسنده و پژوهشگر 

موســیقی فولک گیــان در گفت وگو بــا »ایران« 
دربــاره ازســرگیری دوبــاره برنامه هــای هنــری 
بویــژه موســیقی بیــان داشــت: »در ابتــدا بایــد 
بگویم متأسفانه شرایط به گونه ای شده که طی 
یک دهه گذشــته ، بویــژه در این چنــد ماه اخیر 
شــبکه های ماهواره ای این فرصــت و موقعیت 
پتانســیل های  از  تــا  بــر خــود قائــل هســتند  را 
هنرمندان و ورزشــکاران کشــورمان در راســتای 
مقاصــد و اهــداف خود اســتفاده کننــد؛ در واقع 

سوء استفاده از قشر ورزشی و هنری.
بــه عنــوان مثــال آقــای حســن ریونــدی که 
استندآپ کمدین است، به تازگی اجرایی داشته 
و موجب خنده و شادمانی مردم کشورمان شده 
است، آن وقت یکی از شبکه های ماهواره ای که 
به ظاهر در قالب پشــتیبانی از مردم کشــورمان 
فعالیــت می کنــد، اظهار کرده »آیــا اکنون زمان 
خنداندن مردم است؟ به مردم می گویند شب 
چلــه هندوانــه نخورید، خنــده نکنیــد! روز مادر 
گل نخریــد، خنده نکنید!« پس اگــر امروز زمان 
خندیــدن، برپایــی جشــن عروســی، بــاز کــردن 

مغــازه یا زندگی کردن نیســت، مــردم باید چه 
کاری انجام دهند؟! یعنی اهالی موســیقی حق 
زندگــی ندارند؟! اگر کنســرت برگــزار نکنند چه 
کسی یا کسانی خرج زندگی آنها را خواهد داد؟! 
ســؤال من از شــما این اســت، آیا قبل از انقاب 
اسامی هم مردم این گونه با هنرمند و ورزشکار 
برخورد می کردند و برای پشتیبانی از خود، آنها 
را تحــت فشــار قــرار می دادند؟ ایــن برخوردها 
صحیح و اصولی نیســت. ورزشکاری که هنگام 
بازی ســرود ملی نمی خواند، همان شــب مورد 
تحسین شبکه های ماهواره ای قرار می گیرد، اما 
فردای آن روز که با تیم ملی به قطر می رود، باز 
همان شــبکه ها و همان افراد می گویند او خائن 
اســت. ایــن رفتارهــای دوگانه درســت نیســت. 
براین اساس نباید افرادی که سطح فکر بالاتری 
دارنــد فریــب ایــن رفتارهــا را بخورنــد تــا امروز 
این گونه به هنر بویژه موســیقی کشورمان لطمه 
وارد شــده و کســب و کار هنرمندان به تعطیلی 
کشیده شود و متأسفانه در یک بام و دو هوا قرار 

بگیریم.«
ë ورزش و موسیقی موجب شعف مردم است 

به گفته این خواننده فولک گیان »موسیقی 
و ورزش همیشــه موجب شــعف مــردم بوده و 
هســت و در ارتقای شادی و نشاط جامعه بسیار 

اثرگذار است.«
موســیقی  »اهالــی  افــزود:  ادامــه  در  او   
گرفتــار درآمد هــای زندگــی خود شــده اند و این 
تعطیلی هــا موجب شــده اســت امــرار معاش 
هنرمنــدان با مشــکل مواجه شــود. نباید اهالی 
موســیقی و خواننده های پاپ که مورد استقبال 
جوانان هســتند روی مــوج رفتارهــای نابهنجار 
قــرار گیرنــد و بــا افتخــار می گویــم هر زمــان که 
برنامه شــان شــرکت  در  کننــد  برگــزار  اجرایــی 

خواهم کرد.« 
ë هیچ گونه موضعگیری سیاسی نداشته ام

او می گوید: »تا امروز هیچ گونه موضعگیری 
سیاســی نداشــته ام، چرا که دوران من گذشته و 
در ۷5 ســالگی ترجیــح می دهــم همچنــان به 
فعالیت هــای قبلی خــود ادامه دهم. 4۰ ســال 
اســت کــه می نویســم و در ایــن روزهــای باقــی 
مانده از عمرم اگر به همین کارهای موســیقی و 
پژوهش های خود ادامه دهم، شاهکار کرده ام.«

ë  عده ای خارج از گود نشسته اند و برداشت های
خود را مطرح می کنند

ناصر وحدتی، ۲۲ دی ماه به مناسبت روز زن 
در شهســوار اجرای برنامه داشــته کــه به گفته او 
6 هزار نفر در ســالن حضور داشــتند. او در ادامه 
اظهــار کرد: »مــردم موســیقی را دوســت دارند 
و تشــنه شــنیدن آن هســتند . همان طــور که در 
برنامه های چند روز گذشته هم شرکت کردند و 
همین افرادی که گفته می شــود از سوی نهادها 
و ارگان هــا حضور داشــته اند از مردم کشــورمان 
هســتند. اما عــده ای خــارج از گود نشســته اند و 

برداشت های خود را مطرح می کنند.«
ë تور کنسرت های یک خواننده نام آشنا

ایــن خواننــده تصمیــم دارد اســفندماه تور 
کنســرت های خود را آغاز کند و درخواست دارد 
»مســئولان و متولیان فرهنگ و هنر از موسیقی 
حمایت های لازم را داشــته باشــند و نگویند آیا 
مشــکل ما کنســرت اســت؟ بنابراین مســئولین 
بایــد به موســیقی و شــاد شــدن مــردم اهمیت 
دهنــد و بــار دیگــر تکــرار می کنــم، موســیقی و 
ورزش موجــب نشــاط و ارتقــای شــور و شــعف 

مردم ما است.«

رنا
ای

حبیب احمدزاده )نویسنده و کارگردان(، 
دکتر رضا پورحســین )استاد دانشگاه و مدیر 
)نویســنده،  ســهرابی  روح الله  فرهنگــی(، 
کارگــردان و مدیــر کل اداره نظارت بر عرضه 
محمدرضــا  ســینمایی(،  آثــار  نمایــش  و 
شرف الدین )تهیه کننده(، پرویز شیخ طادی 
)نویسنده و کارگردان(، محمدرضا عباسیان 
)دبیر اســبق جشنواره بین المللی فیلم فجر 
و فیلمساز( و محمدحســین نیرومند )مدیر 
فرهنگــی و عضــو شــورای پروانــه نمایــش( 
اعضای هیأت انتخاب این دوره از جشــنواره 
و  ســینماگران  از  جامــع  ترکیبــی  هســتند؛ 
کارشناســانی که در ابعاد مختلــف از مدیوم 

سینما شناخت دارند. 
ë معرفی آثار سودای سیمرغ در 5 بهمن ماه

برگزاری این دوره از جشــنواره فیلم فجر، 
از زمانبندی هــای مرســوم همیشــگی خــود 
عقــب مانــده اســت. طبــق اطاعــات درج 
شــده در فراخوان جشــنواره قرار بود اســامی 
فیلم هــای منتخب راه یافته به جشــنواره ۱5 
دی ماه اعام شود اما همان طور که از شرایط 
روز، قابــل پیش بینــی بــود این امر بــه تأخیر 
افتــاد و بــه فاصلــه یــک روز روابــط عمومی 
جشنواره به صورت رسمی از تعویق در اعام 
اسامی فیلم های بخش سودای سیمرغ این 
دوره از جشــنواره خبر داد. طبق آخرین خبر 

اعام شده از ســوی روابط عمومی جشنواره 
و بــه نقــل از دبیــر این رویــداد، بازبینــی آثار 
رســیده به بخش ســودای ســیمرغ بــه پایان 
رســیده و بــا توجه به مهلت داده شــده برای 
تحویل نسخه نهایی آثار، جلسه جمع بندی 
هیأت انتخــاب نهایتــاً تا ۵ بهمن مــاه برگزار 
و اســامی آثار بخش مسابقه ســینمای ایران 

سودای سیمرغ رسماً اعام خواهد شد.
مجتبــی امینی که چهارشــنبه ۲8 دی ماه 
برای اولین بــار بعد از انتخاب خود به عنوان 
دبیــر چهل ویکمیــن جشــنواره دربــاره ایــن 
رویــداد ســخن گفــت، صحبت هایــش را بــا 
اشــاره بــه ایــن شــرایط آغــاز کــرد و در ادامه 
گفــت: »باید تشــکر ویــژه از تهیه کننــدگان و 
مثال زدنی شــان  تــاش   بابــت  فیلمســازان 
برای رساندن فیلم ها به جشنواره در شرایط 
خاص داشته باشــم چرا که امسال، اتفاقات 
رخ داده در جامعــه، بر رونــد تولید آثار تأثیر 
گذاشــته بــود و همیــن شــرایط هم، مــا را به 
همیشــه  از  متفاوتــی  اطاع رســانی  شــکل 

رهنمون کرد.«
برگــزاری  فجــر  فیلــم  جشــنواره  دبیــر 
جشــنواره ای پرشور و نشــاط با شعار اخاق، 
امید و آگاهی را نوید داد و گفت: »بر اســاس 
این چشم انداز و با مساعی مدیران فرهنگی 
و هنرمندان سینمای ایران، آثار خوبی به این 

دوره جشنواره رسیده است.«
ë آغاز بلیت فروشی مردمی از 8 بهمن ماه

چهــل و یکمیــن جشــنواره بین المللــی 
فیلــم فجــر ۱۲ تــا ۲۲ بهمــن مــاه ۱۴۰۱ بــه 
دبیــری مجتبــی امینــی برگزار می شــود و در 
حالــی کــه صحبــت دربــاره ترکیــب فیلم ها 
محدود به گمانه زنی های رسانه ای می شود، 
اطاع رســانی درباره ســینماهای مردمی در 
صدر اخبــار جشــنواره قــرار دارد. آن طور که 
مهــر و ایرنــا در گزارش هــای جداگانــه خبــر 
داده اند پیش فروش بلیت های ســینماهای 
مردمــی از هشــتم بهمن مــاه آغاز می شــود 
و قیمــت بلیت هــا به ماننــد فیلم هــای روی 

پــرده، ۴۵ هــزار تومــان خواهــد بــود امــا این 
بلیت فروشــی، تفاوت هایی با بلیت فروشــی 
مردمی سالیان گذشته دارد. به احتمال زیاد 
بلیت هایی که پیش فروش می شود فاقد نام 
فیلم هــا خواهد بود و تنها زیرگروه، ســینما و 
ســانس نمایش فیلم ها روی آنها قید شــده 
اســت. تــا حــدود یــک هفتــه دیگر، اســامی 
سینماهای مردمی جشنواره منتشر می شود 
و طبــق شــنیده ها، ســینماهای مردمــی قرار 
است در پردیس ها متمرکز شود و سالن های 
تــک یا دو ســالن به صنوف ســینمایی تعلق 
خواهنــد گرفــت. از دیگــر تفاوت هــای ایــن 
دوره از جشــنواره، حذف آیین قرعه کشی در 

سالن رسانه هاست. برخاف چند دوره اخیر 
کــه روز و ســانس فیلم های ســالن رســانه، با 
قرعه کشــی مشخص می شد امســال جدول 
زمانــی نمایــش فیلم هــا از ســوی دبیرخانه 
جشــنواره اعــام خواهــد شــد و بــه احتمال 
زیــاد فیلم هــای مهم تــر و پرمخاطب تر، در 
ســانس های پایانــی نمایــش داده می شــود. 
احیــای  بــر  مبنــی  زمزمه هایــی  همچنیــن 
بخش های فرعی در جشنواره امسال شنیده 
می شــود و گویا قرار اســت در بخش خارج از 
مســابقه چنــد فیلمی کــه در بخش ســودای 
ســیمرغ حضور نخواهند داشت، با رضایت 

تهیه کننده، نمایش داده شوند.

هیأت انتخاب چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر معرفی شدند

سینمای ایران چشم انتظار انتخاب های این هفت نفر
گزارش »ایران« از وضعیت کنسرت های موسیقی در گفت وگو با ناصر 

وحدتی، خواننده و پژوهشگر موسیقی

آیا اهالی موسیقی حق زندگی ندارند؟

پرویز شیخ طادی از اعضای هیأت انتخاب جشنواره چهل ویکم به »ایران« از کم و کیف آثار این دوره گفت

یک ارثیه ملی و چند غافلگیری

نیلوفر ساسانی/ ســکوت خبری چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر در کمتر از دو 
هفته مانده به ایام برگزاری این رویداد بالاخره شکسته شد و مجتبی امینی، دبیر 
این دوره، اسامی اعضای هیأت انتخاب را معرفی کرد. البته پیش از اعلام رسمی 
هیــأت انتخــاب، تنور اخبــار جشــنواره در خبرگزاری هــا گرم تر شــده و اطلاعات 
تازه ای از میزبانی علاقه مندان جدی ســینما و بلیت فروشــی مردمی منتشر شد. 
امســال جشــنواره به تبع ناآرامی های اخیر شــرایط متفاوتی را تجربه می کند اما 
آن طور که پرویز شیخ طادی از اعضای هیأت انتخاب به »ایران« می گوید مسائل 
پیرامونــی تأثیری بــر کیفیت آثار نداشــته و انتخاب از میان آثار برتــر کار چندان 

راحتی نبوده است.


